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نشست سازمان نظام صنفی رایانه ای)نصر( تهران 
با موضوع تعرفه  گذاری اینترنت در حالی برگزار 
شــد که همچنان واکنش ها نســبت به افزایش 
قیمت اینترنــت و حذف بســته های به صرفه و 
بلندمدت از سوی اپراتورها ادامه دارد. در فروردین 
ماه گذشته ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی با درخواســت اپراتورها بــرای افزایش 
قیمت اینترنت موافقت کرد، امــا این موضوع را 
منوط به بهبود کیفیت اینترنت از سوی اپراتورها 
کرد. در نشست سازمان نصر بر این موضوع تأکید 
شــد که افزایش هزینه اپراتورها طی 4 تا 5سال 
گذشته، هیچ راهی جز افزایش قیمت را پیش روی 
اپراتورها نگذاشــته و درصورتی که با قیمت های 
سال گذشته) 1400( اینترنت ارائه شود، اپراتورها 
به حیات خود نمی توانند ادامه دهند. به گفته این 
مدیــران، افزایش قیمت به تنهایــی دلیلی برای 
افزایش کیفیت اینترنت ثابت و همراه نخواهد بود. 
افزایش قیمت ها ازجمله افزایش قیمت اینترنت، 
بیشترین مشکل را برای اقشار کم برخوردار ایجاد 
می کند. همچنین افزایش قیمت اینترنت می  تواند 
باعث کاهش مصرف و در ادامه منجر به شــکاف 

دیجیتال شود.

افزایش هزینه یا درآمد
علی توسلی، عضو کمیسیون اینترنت سازمان نصر 
تهران در واکنش به پرسش خبرنگار همشهری 
مبنی بــر اینکه درحالی که اپراتورهــا از افزایش 
هزینه ها ســخن می گویند، چگونه درآمد ماهانه 
به ازای هر مشترک )ARPU( به گفته مدیرعامل 
یکی از اپراتورها طی 4سال گذشته 4برابر شده، 

این موضوع را قاطعانه رد می کند.
با این حال، توسلی به این موضوع اشاره می کند 

که ARPU شــرکت هایی که من می شناســم، 
طی یک سال گذشته که وزارت ارتباطات دست 
اپراتورها را کمی باز گذاشته، بین 30 تا 35درصد 

افزایش داشته است.
محمدعلی شریفی الحسینی، دبیر کمیسیون نصر 
تهران هم در واکنش به این موضوع معتقد است 
که افزایش ARPU به علت کرونا و افزایش مصرف 

اینترنت در این مدت بوده است.
توسلی با اشــاره به اینکه بیشــتر اپراتورها اگر 
توانسته اند تاکنون به حیات خود ادامه دهند، صرفا 
از طریق فروش اینترنت کسب درآمد نمی کنند، 
ادامه می دهــد: »ایــن اپراتورهــا فعالیت های 
حاشیه ای دیگر ازجمله فروش  هاست و راه اندازی 

VOD دارند.«
عضو کمیســیون اینترنت ســازمان نصر تهران 
همچنین بــه هزینــه اپراتورها اشــاره می کند 
که شــامل انتقــال، پهنــای باند، نیــروی کار، 
سرمایه گذاری و اســتهلاک، تبلیغات و بازاریابی 
و ســایر هزینه های عملیاتی است. توسلی تأکید 
می کند که بخش عمده ایــن هزینه ها در اختیار 

اپراتور نیست و مربوط به دولت است.

افزایش قیمت، کاهش مصرف ؟
علاوه بر این، توسلی در پاسخ به این پرسش که آیا 
فکر نمی کنید، افزایش قیمت باعث کاهش مصرف 
اینترنت شود، می گوید: »از آنجا که اینترنت دارای 
پکیج های مختلف است، تجربه همین مدت اخیر 
که قیمت ها تغییر کرده، نشان می دهد که کاهش 

مصرف اتفاق نیفتاده است.«
به گفته او »علت این موضوع هم این است که یک 
طیف پرمصرف وجود دارد که امکان هزینه کردن 
برای اینترنت را دارد و معمولا بسته های گران تر را 

این طیف پرمصرف استفاده می کند.«
توســلی معتقد اســت که »در مورد اقشار دیگر 
هم که نیازهای اولیه دارند، بخش خصوصی این 
توانایی را دارد که قیمت را به گونه ای تنظیم کند 

تا کاربران دارای مصرف حداقلی، میزان مصرف 
گذشته را کاهش ندهند.«

افزایش قیمت، یکــی از پارامترهای بهبود 
کیفیت

توسلی در پاسخ به پرسش »آیا افزایش تعرفه های 
اینترنت منجر به افزایش کیفیت می شود« که از 
سوی یکی از خبرنگاران مطرح شد، بر این نکته 
تأکید کرد که افزایش قیمت در کنار توسعه سایر 
پارامترها می تواند باعث بهبود کیفیت شــود و 
افزایش قیمت به تنهایی منجر به افزایش کیفیت 
نمی شــود. او همچنین با اشــاره به اینکه بهبود 
کیفیت نیاز به اجرای درست مجموعه ای از امور به 
وسیله نهادهای مختلف دارد، گفت: »این موضوع 
یک سرمایه گذاری درازمدت است و بدون کمک 

دولت چندان عملی نمی شود.«

بهبود کیفیت، نیازمند توسعه
حسین اســلامی، رئیس نصر تهران هم در این 
نشست با اشاره به نگاه دولت قبل مبنی بر استقرار 
و گســترش اقتصاد دیجیتال و حفظ هزینه های 
حوزه ارتباطات به شکل حداقلی، معتقد است که 
در مجموعه های داخلی امکان سرمایه  گذاری و 

توسعه فراهم نشده و ادامه مسیر به این شکل هم 
غیرممکن به نظر می رسد.

اســلامی همچنین به تغییر قیمت تقریبا همه 
کالاها و خدمات طی 10ســال گذشــته اشاره 
می کنــد و می گوید: »حضــور حداکثری دولت 
در تعرفه گــذاری این حوزه در درازمدت نشــان 
می دهد، نه رضایت مصرف کنندگان به دست آمده 

و نه رضایت ارائه دهندگان.«
فرامرز رستگار، دبیر و عضو هیأت مدیره سندیکای 
صنعت مخابرات ایران هم در این نشست با اشاره 
به اینکه طی چند سال گذشته شبکه های ارتباطی 
توســعه پیدا نکرده، معتقد اســت که اگر شاهد 
توسعه بودیم، اکنون کیفیت، ظرفیت و پوشش 
کافی وجود داشــت، اما الان این 3فاکتور وجود 
ندارد و در مجموع کیفیت مناســبی را شــاهد 

نیستیم.
توسلی تأکید می کند که باید مکانیسم ها، روش ها 
و حمایت هایی از سمت دولت، تشکل ها و بخش 
خصوصی صورت بگیرد تا شاهد توسعه ارتباطات 
باشیم و کمبود توسعه سال های گذشته جبران 
شــود. به گفته او »وقتی چهار پنج سال است که 
توسعه صورت نگرفته، شــما چطور می خواهید 

کیفیت را بالا ببرید؟«

افزایش قیمت اینترنت 
ضامن کیفیت نیست

درحالی که رگولاتوری مجوز افزایش قیمت اینترنت را به شرط بهبود 
کیفیت از سوی اپراتورها صادر کرده، اما مدیران این صنعت می گویند 

افزایش قیمت به تنهایی باعث بهبود کیفیت نمی شود 

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

 استفاده از آمونیاک
 برای سوخت پاک در هواپیما

صنعت هواپیمایی باید طــی چند دهه آینده از اســتفاده 
سوخت جت صرف نظر کند، اما هنوز هم هواپیماهای جت 
بسیار گران قیمتی خریداری می شوند. به گزارش نیو اطلس، 
شرکت اســترالیایی Aviation H2 امیدوار است با تبدیل 
نوع سوخت هواپیماهای موجود به سوخت آمونیاک سبز به 
جای سوخت استاندارد جت، پروازهای تجاری را تبدیل به 
پروازهای پاک کند. برای این کار، استرالیا قصد دارد تا اواسط 
سال آینده یک جت مسافربری 9نفره به آسمان بفرستد که 

با سوخت آمونیاک پرواز می کند.

آمونیاک یک حامل انرژی و سوخت آینده با پتانسیل جالب 
برای کربن زدایی بخش هایی مانند کشتیرانی و راه آهن است. 
دومین ماده شیمیایی تولید شده در جهان امروز، در درجه 
اول به عنوان کود استفاده می شود، اما با شروع انقلاب انرژی 
پاک، به طور مؤثر به عنوان راهی آسان تر برای انتقال و ذخیره 

هیدروژن سبز استفاده می شود.
انرژی های تجدید پذیر در جایی و زمانی که ما بخواهیم، تولید 
نمی شود. اغلب، پتانسیل انرژی پاک در فاصله نامناسبی از 
محل تقاضا قرار دارد. اگر انرژی پاک برای الکترولیزکردن آب 
و تولید هیدروژن استفاده شود، می توان آن را ذخیره و حمل 
کرد. اما همان هیدروژن می تواند با نیتروژن اتمسفر ترکیب 
شود و آمونیاک تولید کند که بسیار بهتر از H2 مایع گازی یا 

برودتی حرکت می کند.
کریســتف مایر، مدیر هواپیمایی H2 در این باره گفت: گاز 
هیدروژن نسبت به انرژی که دارد بسیار سبک است و مایع 
هیدروژن حتی سبک تر هم هست. اما تانک ها بسیار بزرگ 
و ســنگین هســتند. ما مطمئنا هیدروژن مایع یا هر شکل 
دیگری از هیدروژن را به عنوان یک گزینه درنظر نمی گیریم. 
اما هم اکنون فقط با آمونیاک حرکت می کنیم. این ساده ترین 

تبدیل است و آن را تبدیل به ایمن ترین سوخت می کند.
با چند اصلاح، یــک موتور جــت معمولــی را می توان به 
نوعی تبدیل کرد که با آمونیاک کار کند و تمام انتشــار دی 
اکســیدکربن آن را به گونه ای حذف کرد که آب از آب تکان 
نخورد. این عملیات بسیار ســریع تر و ارزان تر از تبدیل پیل 
سوختی هیدروژنی خواهد بود. ایمنی در انقلاب هوانوردی 

پاک تحت نظارت شدید قرار خواهد گرفت.

 شیوع اختلالات عصبی
در بیماران کووید-19

Critical Care Ex�  مطالعه جدیدی که به تازگــی در مجله
plorations منتشر شده است، نشان می دهد بین مشکلات 
عصبی و شدت علائم کووید-19 یک رابطه دوطرفه وجود دارد. 
حالا دیگر تقریبا ثابت شده است که افراد مبتلا به بیماری های 
زمینه  ای احتمالا به شــکل جدی تری به کووید-19 مبتلا و 
در بیمارستان بســتری می شــوند. اما این مطالعه بین المللی 
جدید، بیماران سالمی را که پس از بستری شدن با تشخیص 
کووید-19 دچار اختلالات عصبی شده اند، مورد بررسی قرار 
داده اســت. در این مطالعه بیش از 16هزار بیماری که تحت 
بررسی قرار گرفته اند، 13درصد دچار مشکلات جدی عصبی 
شده بودند که شــایع ترین آنها »آنســفالوپاتی« بوده است. 
آنســفالوپاتی یک اصطلاح کلی برای بیماری یا آسیب مغزی 
اســت که باعث تغییر قابل توجهی در نحــوه عملکرد مغز یا 
نحوه تعامل مغز و بدن می شود. دکتر آنا سروانتس-ارسلانیان، 
نویســنده این مطالعه می گوید: مطالعات بیشتری برای درک 
اینکه چرا این تفاوت ها رخ می دهند و برای جلوگیری از آنچه 

می توان انجام داد باید صورت بگیرد.

نائب رئیــس کمیســیون اروپــا طــی 
کنفرانس ICN اعــام کرد که اتحادیه 
اروپا قصد دارد اجرایی شــدن »قانون 
بازارهــای دیجیتــال« را تــا بهــار 2023 
شــروع کند که برای غول هــای فناوری 
داشــت.  عواقــب ســختی خواهــد 
درصــورت تأیید نهایی شــورا و پارلمان 
اروپا غول های فناوری جهان درصورت 
نقــض قوانیــن DMA ممکن اســت با 

جریمه های سنگین  رو به رو شوند.

2023

ســورنا ســتاری، معاون علمــی و فناوری 
رئیس جمهوری در نشست »دیپلماسی 
علــم و فنــاوری؛ فرصت هــا، چالش هــا، 
راهکارهــا« اعــام کــرد؛ در حــال حاضر 
حــدود ۷0پــروژه مشــترک فناورانــه بیــن 
ایران و چین در حال اجراست. وی گفت: 
ما توانستیم ارتباطات خوب فناورانه ای 
را با روسیه و چین فراهم کنیم تا بتوانیم 
بیــش از گذشــته محصــولات فناورانــه 
شــرکت های دانش بنیــان را بــه مرحلــه 

صادرات برسانیم.
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